
XXIX. občni zbor „Slovenskega učiteljskega 
društva v Ljubljani". 

(Dalje.) 

2. Poročilo tajnikovo. 
(Poročevalec E. (Jangl.) 

Plavni zbor! Ker je že tako stara navada, ste se 
sešli danes k občnemu zboru, da vam poročamo, 
kako smo se izkazali vrednega onega zaupanja, ki 

ste nam ga dali s tem, da ste nas volili na lanskem 
občnem zboru, ki se je vršil dne 29. grudna 1. 1896. na 



tem mestu, v odbor „Slov. učit. društva". To delovanje 
vam je že prav za prav znano, ker ga ni prikrival odbor, 
temveč je objavljal svoje sklepe in ukrepe v društvenem 
glasilu „Učit. Tovarišu". Ali ker že mora biti tako, vam 
razvijem danes še celotno sliko o tem poslovanju, da iz

rečete potem svojo sodbo. Na lanskem občnem zboru so 
bili voljeni v odbor, ki se je sestavil v prvi odborovi seji, 
katera se je vršila še isti dan, t i  le društveniki: pred

sednik Frančišek Gabršek, podpredsednik Anton Razinger, 
tajnik in knjižničar Engelbert Gangl, blagajničar Fran

čišek Grnagoj, urednik Jakob Dimnik in odborniki Luka 
Jelene, Ivan Kruleč, Lovro Letnar in Janko Likar, pre

gledovalcem računov gdčni Minka Marout in Agneza 
Zupan ter g. Maks Josin. Društveni odbor je imel tekom 
preteklega leta 8 sej in sicer I. dne 29. grudna, II. 19. 
prosinca, III. 25. prosinca, IV. 29. mal. travna, V. 19. vel. 
travna, VI. 7. vinotoka, VII. 14. vinotoka in VIII. 18. li
stopada. Ker se je odpovedal g. Fr. Gabršek iz raznih 
vzrokov predsedništvu, je bil voljen društvenim predsed

nikom v III. odborovi seji g. Janko Likar. Odbor je pri

redil tri društvene večere in sicer dne 16. sušca, 6. listo

pada in 27. grudna; .prvi društveni večer je bil na čast 
odhajajočemu dolgoletnemu jako delavnemu členu g. F. 
Stegnarju. Pri teh društvenih večerih so sodelovali iz po

sebne prijaznosti in naklonjenosti do slovenskega učitelj

stva slavni kvartet „Ilirija", slavni tamburaški zbor telo

vadnega društva „Sokol" ter slavni pevski zbor „Slavca", 
za kar bodi izrečena tudi na tem mestu vsem najiskre

nejša zahvala. 
Lanski občni zbor je sklenil, da se poveča oblika 

društvenemu glasilu „Učit. Tovarišu". Ker je pa sklenil, 
da se mora to zgoditi že s 1. prosincem 1897., se to ni 
zgodilo zaradi prekratkega časa in tiskarskih zaprek, zgodi 
se pa s 1. prosincem 1898., ko ne bo začel izhajati „Učit. 
Tovariš" le v povečani obliki, temveč ne kot doslej le 
dvakrat nego po trikrat na mesec. 

Odbor je razpravljal tudi vprašanje o ustanovitvi 
deželnega učiteljskega društva ter je v ta namen naprosil 
gg. Jelenca in Letnarja, da sestavita pravila. 

Kmalu je pa začel misliti odbor na najvažnejšo na

logo, ki jo je hotel izvršiti v prid našega učiteljstva — 
na sestavo spomenice deželnemu odboru o uredbi učitelj

skih plač. V ta namen je sklenil, da pomnoži število 
svojih členov ter je naprosil gg. Al. Kcelja, Avg. Kleca, 
Jož. Janovskega in J. Rezka, da naj izvole prisostovati 
dotičnim sejam. Imenovani tovariši so prevzeli dragevolje 
povabilo odborovo, so prihajali k sejam ter pripomogli s 
svojimi nasveti in izkušnjami, da je mogel končati odbor 
pravočasno prevzeto nalogo. Za njih sodelovanje jim bodi 
izrečena najtoplejša zahvala. 

Z veseljem je pozdravilo naše učiteljstvo spomenico, 
ki se poteza toli odločno za izboljšanje njegovega gmot

nega stanja — a ne vse učiteljstvo. Pri sestavljanju spo

menice se je opiral odbor na razne podatke o učiteljskih 
plačah, ki si jih je omislil ne z najmanjšim trudom iz 
vseh avstrijskih kronovin, potem se je opiral na sklepe 
„Zaveze slov. učit. društev", na zakone in ukaze o ljud

skem šolstvu na Kranjskem, na svojo izkustvo ter na 
faktične potrebe in razmere, s katerimi je moral raču

nati ob izvršitvi težke te naloge. 
Za svoje delo je žel in zanje še danes odločen odpor 

izmet vrst svojih stanovskih tovarišic, kateri odpor je po

stal toliko resnejši, ker nam preti, da se razdelimo v dva 
tabora, kar bo seveda le v škodo naši skupni stvari, so

sebno v teh časih, ko se druži vse, kar je bilo razdru

ženo, da ne podleže v viharju, ki besni med vsem člo

veštvom, v viharju, ki ga je zbudila najskrajnejša po

treba uredbe in izboljšanja socijalnih razmer in materi

jelnega stanja. 
Odbor „Slov. učit. društva" ima ob tem čisto in 

mirno vest, saj so mu znane razmere kranjskega učitelj

stva, zlasti kranjskih učiteljev, katerega zastopniki, ki 
bodo drugo leto ali kdaj pozneje v odboru „Slov. učit. 
društva", bodo delovali — ne da bi se hoteli okoristiti 
na škodo svojih koleginj — toliko časa k popolni in pra

vični uredbi gmotnega našega stanja, dokler ne zadovolje 
popolnoma vsega učiteljstva. Saj ni zapisano nikjer, da 
je ta prva spomenica tudi poslednja svoje vrste, a v da

našnjih razmerah ne more in ne sme biti drugače. 

Za nje uveljavljenje je napravil odbor še nadaljnje 
potrebne korake, katere bo gotovo nadaljeval novo iz

voljeni odbor in to — tako upamo zanesljivo — z jed

nako povoljnimi uspehi. 
V tem je začel odbor delati priprave za odkritje 

spominske plošče ustanovitelju in voditelju „Slov. učit. 
društva", velezaslužnemu slovenskemu pedagogu, pisatelju 
in pesniku Andreju Praprotniku, ki se je vršila dne 11. 
mal. srpana v njegovem rojstnem kraju, v Podbrezju na 
Gorenjskem. 

S to prekrasno slavnostjo, ki se je je udeležilo naše 
učiteljstvo v mnogobrojnem številu, je izvršilo „Slov. 
učit. društvo" sveto dolžnost, da izkaže poslednjo čast 
najvzornejšemu slovenskemu učitelju. Na tem mestu bodi 
izrečena topla zahvala vsem in vsakemu, ki so pripomogli 
količkaj, da je uspela slavnost tako sijajno! 

Glede Ebenhochovega šolskega predloga je sklenil 
odbor, da izda protest skupno z vsemi kranjskimi učit. 
društvi. Obrnil se je do vseh okr. učit. društev s pismom, 
a ker še ni dobil vseh odgovorov, zatorej še ni stopil z 
izjavo v javnost. Sicer je pa govoril „Učit. Tovariš" o 
tem dokaj obsežno in odločno. 

Ko je praznoval vrli češki rodoljub in posebni pri

jatelj Slovencev in slov. učiteljstva, velerodni gospod Jan 
L e g o štiridesetletnico svojega češkoslovenskega vzajem

nega delovanja, mu je častital odbor ter prejel za častitko 
toplo zahvalno pismo. 

Crnomeljsko učit. društvo je odkrilo dne 8. kimovca 
na Vinici spominsko ploščo belokranjskemu rojaku, vrlemu 
slov. učitelju, pesniku in pisatelju Ivanu Tomšiču. K tej 
slavnosti je poslalo „Slov. učit. društvo" svoje zastopnike, 
takisto k slavnosti blagoslovljenja zastave pevskega dru

štva »Ljubljane" ter k slavnosti prepeljave zemeljskih 
ostankov velikega učenjaka in rojaka, Jerneja Kopitarja. 

V poslednjem času pa je začel odbor razmišljati, 
kako bi proslavil prihodnje leto dostojno petdesetletnico 
plodonosnega, občekoristnega delovanja Njegovega Veli

čanstva presvetlega cesarja Frančiška Jožefa I. Doslej je 
sklenil le toliko, da se vrši to praznovanje o X. skupščini 
»Zaveze slov. učit. društev", ki se vrši prihodnje leto v 
Ljubljani. Da se pa izvrši ta slavnost v čast slovenskemu 
učiteljstvu, zatorej je naprosil odbor, da ga naj blagohotno 
podpirajo pri tem delu tovariši Jož. Maier, Al. Kecelj, 
J. Rezek, Jak. Furlan in Avg. Kleč, ki so sprejeli ra

dostno to povabilo. Za danes še ne morem javiti pozi

tivnih sklepov, a prihodnji odbor čaka v tem veliko in 
hvaležno delo. 



Tako sem očrtal slavnemu zboru delovanje dru

štveno v preteklem letu. Sklenem z željo, da bi se ne po

drl steber, na katerem sloni našega društva napredek in 
razvitek — medsebojno prijateljstvo in prava kolegijal

nost. Spoznavajmo se, cenimo se in podpirajmo se! 
(Sprejeto.) (Dalje prih.) 


